
ایســنا/قم مدیرکل دفتر تحقیقات شرکت مهندســی آب و فاضلاب 
کشور با اشاره به محدودیت منابع آبی در نقاط مختلف کشور، کاهش 
منابــع آب زمینی را نگران کننده دانســت.به نقــل از روابط عمومی 
شرکت آب و فاضلاب اســتان قم، دکتر احمد سیاحی در نشستی که 
با حضور مدیرعامل، معاونان و مدیران شــرکت آب و فاضلاب و رئیس 
بنیاد نخبگان اســتان قم برگزار شد با اشاره به چالش های پیش روی 
صنعت آب و فاضلاب کشــور، گفت: امــروز مباحث کیفی و کمی آب 
از چالش های پیش روی بســیاری از کشــورهای دنیا و به ویژه کشور 
ما اســت.وی با بیان اینکه در ایران آب محور توسعه است، اظهار کرد: 
اهمیت آب به گونه ای اســت که کمبود آن می تواند تمام مباحث اعم از 
سیاســی، اجتماعی و فرهنگی را تحت تأثیر قــرار دهد و آنها را دچار 
چالش اساسی کند.ســیاحی با بیان اینکه امروز محدودیت منابع آب 
در دنیا جدی است، خاطرنشان کرد: بالطبع این محدودیت گریبانگیر 
مناطق مختلف کشور ما نیز شده است که باید برای مقابله با آن تدابیر 
لازم به کار گرفته شود.مدیرکل دفتر تحقیقات شرکت مهندسی آب و 
فاضلاب کشــور، کاهش منابع آب زمینی را نیز نگران کننده دانست و 
یادآور شد: این مهم یکی از عوامل اصلی مهاجرت روستاییان به شهرها 

شده اســت. وی با بیان اینکه در دنیا ۷۰ درصد از آب تجدید پذیر به 
بخش کشاورزی اختصاص دارد، اظهار کرد: این در حالی است که این 
میزان در کشور مابین ۹۲ تا ۹۴ درصد است اما بهره وری از آب در این 

بخش از شرایط خوبی برخوردار نیست.

در پی تحویل ۸۸ دســتگاه خــودروی برقی به ناوگان تاکســیرانی، معاون صنایع 
حمل ونقــل وزارت صنعــت، معدن و تجارت ضمن اشــاره به ســهم ۲۱ درصدی 
داخلی ســازی این خودروها، از افزایش این میزان داخلی سازی خبر داد.به گزارش 
ایسنا، یکشــنبه هفته جاری، از نخستین خودروی تمام برقی تولید داخل با پلاک 
ملی رونمایی و تعداد ۸۸ دســتگاه آن تحویل ناوگان تاکسیرانی کشور شد.در این 
مراســم که با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت، معــاون صنایع حمل ونقل این 
وزارتخانه، شــهرادر تهران، رئیس ســازمان حمایت و مدیرعامل سازمان مدیریت و 
نظارت بر تاکســیرانی شهر تهران برگزار شــد، جدیدترین محصول مشترک گروه 
صنعتی مدیران خودرو و خودروســاز چین تحت عنوان آریزو ev ۵ که کاملا برقی 
است، رونمایی شد.عباس علی آبادی- وزیر صمت- در این رابطه، در مراسم مذکور، 
ضمن ابراز خرســندی از تحویل اولین خودروهای تمام برقی به ناوگان تاکسیرانی 
کشور، تزریق این خودروها به ناوگان حمل ونقل کشور را بسیار اقدام خوبی دانسته 
و گفت: ســایر خودروســازان کشــور نیز در این زمینه در تلاش هستند و به زودی 
تعداد خودروهای برقی بیشتری را در سبد محصولات خودروسازان خواهیم داشت. 
خودروسازان در تلاش اند تا هر هفته، تزریق خودروهای برقی با ناوگان تاکسیرانی 

را شاهد باشیم.عمق داخل سازی تاکسی های تمام برقی، به مرور افزای پیدا می کند
منوچهر منطقی-معاون صنایع حمل ونقل وزارت صمت- در گفت وگو با ایسنا، در این 
رابطه، اظهار کرد: روز یکشــنبه )۱۹ آذر ماه(، ۸۸ دستگاه  آریزو ۵ برقی به ناوگان 
تاکسیرانی تحویل داده شــد. این خودرو با مشارکت چینی ها تولید شده و در گام 
نخســت ۲۱ درصد داخلی سازی شده هستند.وی ضمن تاکید بر اینکه قرار است به  
مرور روند داخلی ســازی این خودروها افزایش پیدا کند، گفت: به صورت کلی برای 
عمق داخلی سازی آن ها افزایش خواهد یافت.تولیدهای مقدماتی، داخلی ســازی خودروها از ۱۴ تا ۲۱ درصد آغاز شده و به  مرور 
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به گزارش خبرگزاری مهر، محمد اسلامی، معاون رییس جمهور و رییس سازمان انرژی اتمی ایران در آیین بهره برداری از پروژه جایگزینی لیزر فیبری 
بومی سازی شده شرکت فولاد مبارکه، گفت: اقدامات فولاد مبارکه در ابعاد مختلف زندگی مردم و جامعه مؤثر است و با توجه به نیاز فولاد مبارکه، از 
تکمیل ظرفیت جوش لیزری این شرکت حمایت می کنیموی افزود: اکنون در ۱۵۰ مجتمع بزرگ صنعتی کشور ابزار دقیق هسته ای ایجاد شده و مورد 
استفاده قرار می گیرد که شرکت فولاد مبارکه اصفهان یکی از این صنایع است.رییس سازمان انرژی اتمی گفت: متخصصان و کارشناسان سازمان انرژی 
اتمی ایران با توکل بر خدا و با روحیه جهادی، کار طراحی، تعمیر و نگهداری ابزارهای دقیق را پیگیری کردند و اکنون کشور از واردات این گونه محصولات 

بی نیاز شده است. امیدوارم در این مسیر پرافتخار با گام های مستحکم تری حرکت کنیم.

www.sobh-eqtesad.ir

رییس سازمان انرژی اتمی ایران خبر داد: 

استفاده۱۵۰مجتمعبزرگصنعتیکشورازابزاردقیقهستهای
info@sobh-eqtesad.ir

طلایجهانیسربهزیرشد

قیمت طلای جهانی امروز، چهارشنبه در بازه محدودی معامله شد 
زیرا سرمایه گذاران از انجام شرط بندی های بزرگ در آستانه تصمیم 
فدرال رزرو آمریکا در مورد نرخ بهره و چشــم انداز سیاســی امروز 
اجتناب کردند.به گزارش ایســنا، بهای هر اونس طلا تا ســاعت ۷ 
و ۴۷ دقیقه صبح به وقت شــرقی بــا ۱.۸ درصد کاهش به ۱۹۷۷ 
دلار و ۷۰ سنت رســید و قیمت طلای آمریکا نیز با ۰.۰۹ درصد 
کاهش به ۱۹۷۸ دلار و ۷۰ ســنت رســید.کمیته بازار آزاد فدرال 
رزرو بیانیه و تصمیم نرخ بهره خود را امروز منتشــر خواهد کرد و 
پس از آن کنفرانس مطبوعاتی جروم پاول برگزار خواهد شــد. بر 
اساس گزارش CME FedWatch Tool، معامله گران به طور گسترده 
انتظار دارند که فــدرال رزرو در این هفته نرخ های ۵.۲۵ درصد تا 
۵.۵۰ درصــد را بدون تغییر بگذارد و با احتمال ۷۵ درصد کاهش 
نرخ در ماه می قیمت گذاری می کند.سرمایه گذاران منتظر نظرات 
پاول هستند که می تواند چشم انداز سیاست پولی فدرال رزرو را در 
بحبوحه انتظارات کاهش نرخ بهره در نیمه اول سال ۲۰۲۴ روشن 
کند.ایلیا اســپیواک، رئیس بخش کلان جهانی در Tastylive گفت: 
در ماه نوامبر، یک تغییر بــزرگ در انتظارات بازار از نظر دورنمای 
نرخ فدرال رزرو وجود داشت. ما شاهد کاهش دلار و بازدهی بودیم 
و ایــن به طلا کمک کرد. با این حال، من فکر می کنم فدرال رزرو 
نمی خواهد بیش از حد از یک چشم انداز بدبینانه حمایت کند زیرا 
در این صورت ممکن اســت انتظارات تورمی کاهش یابد.اداره آمار 
وزارت کار ایالات متحده اعلام کرد که شاخص قیمت مصرف کننده 
در ماه گذشته پس از بدون تغییر در ماه اکتبر، ۰.۱ درصد افزایش 
یافت و این شاخص در ۱۲ ماه منتهی به نوامبر، پس از افزایش ۳.۲ 
درصدی در اکتبر، ۳.۱ درصد افزایش یافت. فعالان بازار همچنین 
منتظر نشســت های سیاســت گذاری بانک مرکــزی اروپا و بانک 
انگلستان در روز پنجشنبه بودند.بر اساس گزارش رویترز، اس پی 
دی آر گلدتراست، بزرگترین صندوق سرمایه گذاری تحت پشتوانه 
طلا در جهان اعلام کرد که دارایی های آن در روز ســه شنبه ۰.۳۳ 
درصد کاهش یافت و به ۸۷۵.۶۵ تن رســید.در بازار ســایر فلزات 
ارزشمند، بهای هر اونس نقره با ۰.۱ درصد کاهش به ۲۲.۷۳ دلار 
رسید، در حالی که پلاتین با ۰.۱ درصد کاهش به ۹۲۸.۲۷ دلار و 

پالادیوم ۰.۳ درصد کاهش یافت و به ۹۷۶.۴۲ دلار رسید.

رئیس سازمان ملی بهره وری کشور:

۳۰میلیونتنمحصولکشاورزی
درایراندورریختهمیشود

رئیس  شمالی  ایسنا/خراسان 
سازمان ملی بهره وری کشور 
گفت: در ایــران ۳۰ میلیون 
تــن محصــول کشــاورزی 
ریخته  دور  به عنوان ضایعات 
پیشوایی   می شود.میرسامان 
آذر  )چهارشــنبه، ۲۲  امروز 
ماه( در آیین رونمایی از سند 

استراتژیک شرکت آب منطقه ای خراسان شمالی، گفت: به بهره وری آب 
به عنوان یکی از نهاده های تولید تا کنون به طور شایسته توجه نشده است.

وی به میزان بالای هدر رفت آب در بخش کشــاورزی کشور اشاره کرد و 
افزود: میزان تولید ناخالص بخش کشاورزی سال گذشته ۱۲۵ میلیون تن 
بود که ۲۵ درصد این میزان یعنی حدود ۳۰ میلیون تن به عنوان ضایعات 
دور ریخته می شــود. نکته مهم در دورریز ایــن میزان بالا از محصولات 
کشاورزی، توجه به آب مصرف شــده برای آن است.پیشوایی اظهار کرد: 
مقدار آب مصرف شــده برای حجم محصولات کشاورزی که سالانه دور 
ریخته می شود، ۹ میلیارد مترمکعب است.رییس سازمان ملی بهره وری 
کشــور ادامه داد: با مقدار محصولات کشاورزی که سالانه در کشور دور 
ریخته می شــود، می توان امنیت غذایی میلیون ها انســان را تامین کرد 
که معادل جمعیت چند کشــور در جنوب خلیج فارس است.سید عقیل 
مرتضوی، مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای خراسان شمالی نیز در این 
آیین با ارائه گزارشی، پروژه های مهم این شرکت در راستای بهره  وری و 
اقدامات شاخص این شــرکت را توضیح داد و گفت: این شرکت سال 
گذشــته موفق به کســب رتبه برتر بهره وری در استان شد و امسال 
نیز رتبه دوم جشنواره شهید رجایی را بین شرکت های آب منطقه ای 

کشور کسب کرده است.

گزیده خبر

مدیرکل دفتر تحقیقات آبفای کشور:

کاهشمنابعآبزیرزمینیدرکشورنگرانکنندهاست

تاکسیهایبرقیبهمرورداخلیترمیشوندمنطقی:

رییس جمهور در جلسه هیأت دولت:

مشارکت در انتخابات یکی از جلوه های مشارکت اجتماعی است

رشد ۳ درصدی در تخلیه و بارگیری 
کانتینری طی ۹ ماهه گذشته

قیمتآجیلشبیلدااعلامشد

معاون امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی گفت: تخلیه و بارگیری صورت گرفته در بخش عملیات 
کانتینری طی ۹ ماهه سال ۱۴۰۲ طی مدت مشابه سال گذشته، رشد حدود ۳ درصدی رشد داشتیم.به گزارش 
خبرگزاری مهر، جلیل اسلامی معاون امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی با بیان اینکه مقوله توسعه 
دریامحور طی سال های گذشته همواره در کانون توجه مسئولان ارشد نظام و به ویژه مقام معظم رهبری و دولت 
قرار داشته است، گفت: اثرات این توجه را می توان به صراحت در سیاست های کلی برنامه های ششم و هفتم توسعه 

کشور، سند تحول دولت مردمی، .....

ریزش۳۱۷۳واحدیشاخصکلبورس

آگهیواگذاری۵۱درصدسهاماستقلالوپرسپولیسمنتشر
بندر شهید رجایی دروازه طلایی تجارت برای »ایران«شد
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مشاور وزیر اقتصاد اعلام کرد

متوقفشدنسرمایهگذاریبانکهادر
صنایعبزرگ

مشاور وزیر اقتصاد گفت: منکر تبعات منفی بنگاهداری بانک ها نیستم اما این ممانعت قانونی عملا ثمره ای 
نداشــته و فقط سرمایه گذاری مستقیم بانک ها را که می تواند به ایجاد صنایع بزرگ بیانجامد، متوقف کرده 
اســت.به گزارش ایسنا، سید مهدی حســینی دولت آبادی در دومین روز از همایش »اقتصاد ایران، اصلاح 
ســاختارها و رفع ناترازی ها« اظهار کرد: منع ســرمایه گذاری مســتقیم بانک ها در صنایع بزرگ )جدای از 
جنبه های منفی آن( یکی از عوامل ناترازی نظام بانکی و اقتصاد کشــور است. بطور کلاسیک، اهداف اصلی 
دولت ها، شامل سه هدف "دسترسی به رشد پایدار و بلندمدت"، "تورم پایین" و "توزیع متوازن ثروت" است 
که وضعیت حال حاضر کشور در هر سه مورد، با شرایط مطلوب فاصله دارد.وی افزود: ظرفیت های تولیدی، 
به ویژه در دهه اخیر، دچار استهلاک و نرخ تشکیل سرمایه ثابت در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۳۹۰ تقریبا 
نصف شده است.حسینی دولت آبادی در ادامه با اشاره به نقش ناترازی بودجه دولت در کاهش سرمایه گذاری 
در کشور گفت: نظام اقتصادی ما بانک محور است و بیش از ۸۰ درصد تأمین مالی بخش های مختلف توسط 
آن انجام می گیرد.وی افزود: ناترازی اقتصاد باعث کاهش توان تســهیلات دهی بانک ها و در نتیجه چون 
منبع جایگزینی برای تأمین مالی وجود ندارد، روند تشکیل سرمایع دچار مشکل می شود.مشاور وزیر امور 
اقتصادی و دارایی گفت: قانون رفع موانع تولید که بانک ها را از سرمایه گذاری مستقیم منع کرده، رویکردی 
است که با توجه به سابقه اقتصاد ما باعث کندی شدید سرمایه گذاری برای تولید شده است.به گفته حسینی 
دولت آبادی، همه می دانیم صنایع بزرگ و ســودده و اشــتغال آفرین ایران در کشور، نتیجه سرمایه گذاری 
نظام بانکی در دهه ۷۰ شمسی هستند.وی گفت: به هیچ وجه منکر تبعات منفی بنگاهداری بانک ها نیستم 
ولی این ممانعت قانونی، عملا ثمره ای نداشــته و تنها سرمایه گذاری مستقیم بانک ها که می تواند به ایجاد 
صنایع بزرگ بیانجامد را متوقف کرده است.حسینی دولت آبادی تصریح کرد: متأسفانه نا اطمینانی هایی که 
وجود داشته، انگیزه برای دادن "تسهیلات ایجادی" را کاهش داده و عمده تسهیلات ما، متمرکز بر سرمایه 
در گردش شده که این امر موجب کاهش تشکیل سرمایه ثابت شده است.مشاور وزیر امور اقتصادی و دارایی 
در ادامه با بیان اینکه رشد نقدینگی ما در دهه ۹۰ شمسی هم بالا بوده و هم بی کیفیت؛ گفت: به واسطه 
ناترازی دارایی های عمومی و خلق پول در این دهه، که عمده آن از محل پرداخت ســود رقم خورده است، 
شاهد بودیم که حتی پولی هم که خرج میشد، بی کیفیت بود و منجر به رشد نمی شد.وی با طرح عبارتی 
تحت عنوان "نظام بانکی و توزیع بهره مندی اقتصادی" اظهار کرد: در کشور ما، عمده تسهیلات بانکی به 
اشخاص مرتبط با سهامداران و مالکان بانک پرداخت می شود که بری از هر گونه نگاه عدالت طلبانه است.

حســینی دولت آبادی افزود: محدودیت های دامنه وثیقه گذاری نیز عملا دسترسی به تسهیلات بانکی را 
محدود تر از قبل می کند و به همین خاطر عمدتا کســانی می تواننــد وام بگیرند که در کار املاک فعال 
هستند. مشاور وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: همچنین وقتی سود تسهیلات با تورم فاصله قابل توجهی 
دارد، رانت ایجاد می شــود و فقط افراد مرتبط می توانند تسهیلات دریافت کنند. وی با طرح این سؤال 
که "چرا بانک های ما ناتراز شده اند" اظهار کرد: از منظر عوامل داخلی، یکی از دلایل این امر، عدم 
پیاده سازی حاکمیت شــرکتی در بانک ها است. او افزود: در فقدان حاکمیت شرکتی، طبیعی است، 
ســهامداران اصلی، عملا بخش اصلی تســهیلات را تصاحب می کنند، به این شکل که در بانک های 
دولتی، تسهیلات عمده به خود دولت می رسد )به همین خاطر، بیشترین مطالبات معوق در بانک های 
دولتی متعلق به دولت است( و به همین ترتیب، بیشترین سهم تسهیلات در بانک های متعلق به نهاد 
های خاص، به شرکت های وابسته به همان نهاد و در بانک های خصوصی نیز به شرکت های متعلق 

به سهامداران اصلی تعلق پیدا می کند.
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گزیده خبر

هیأت عالی نظارت »لایحه 
اصلاحی حجاب و عفاف« را 

تایید کرد

هیأت عالی نظارت مصوبــه اصلاحی مجلس در خصوص لایحه حمایت از خانواده از 
طریق ترویج فرهنگ عفاف و حجاب را مغایر با سیاســت های کلی نظام ندانســت.به 
گزارش خبرگزاری مهر، هیأت عالی نظارت مصوبه اصلاحی مجلس در خصوص لایحه 
حمایــت از خانواده از طریق ترویج فرهنگ عفاف و حجاب را مغایر با سیاســت های 
کلی نظام ندانســت.هیأت عالی نظارت در بررســی پیشــین این لایحه، پنج ابهام و 
مغایرت را با سیاســت های کلی نظام اعلام کرده بود و مجلس با انجام اصلاحاتی در 
مصوبات خود، ایرادات را برطرف کرد.در این جلســه که به ریاست محمدباقر ذوالقدر 
و با حضور اعضای هیأت عالی نظارت و نمایندگان رؤســای ســه قوه و نمایندگانی از 
دستگاه های ذیربط تشکیل شد، مصوبات جدید مجلس شورای اسلامی مورد بررسی 
قرار گرفت.در ابتدا، گزارش کمیســیون علمی، فرهنگی و اجتماعی مجمع تشخیص 
مصلحت نظام در خصوص اصلاحات مجلس شــورای اســلامی در رفع مغایرت های 
اعلامی هیأت عالی بیان شــد.در ادامه اعضای هیأت عالی نظارت، اصلاحات مجلس 
در بنــد ۳ ماده ۱۳ )در خصوص اعمال محرومیت ها برای مدیران شــرکت هایی که 
بد پوششــی یا کشــف حجاب را ترویج می نمایند(، ماده ۳۲ )التزام عملی به عفاف 
و حجــاب در محیط کار و انظار عمومــی(، ماده ۴۱ )عدم همکاری دســتگاه هایی 
از جمله صدا و ســیما با افراد دارای شــهرت و تأثیرگذار کــه دارای پرونده در حال 
بررسی یا محکومیت قضائی پرداخته(، ماده ۴۷) بد پوششی مردان در معابر عمومی( 
و همچنیــن ذیل مــاده ۵۷ )مجازات توهین و تقابل کننــدگان با امر معروف و نهی 
از منکر( را مورد بحث و بررســی قــرار دادند که در نهایت با اعــلام آرای جداگانه، 
تمام اصلاحات مجلــس را رافع مغایرت های مصوبات مجلس با سیاســت های کلی 
نظام تشــخیص دادند.مطابــق آئین نامه نظارت بر سیاســت های کلــی، مصوبات 
هیأت عالی نظارت به جهت اتخاذ تصمیم به شــورای نگهبان منعکس خواهد شــد.

سامانه ارزیابی کارکنان به صورت 
برخط راه اندازی شده است

رئیس ســازمان اداری و اســتخدامی گفت: ســامانه ارزیابی کارکنان به صورت برخط 
راه اندازی شده است تا مردم میزان رضایت مندی خود را از خدمات ارائه شده اعلام کنند.

به گزارش ایسنا، میثم لطیفی صبح امروز )چهارشنبه ۲۲ آذر ۱۴۰۲( در حاشیه جلسه 
هیئت دولت در جمع خبرنگاران درباره موضوع رضایت ســنجی مردم از کارکنان دولت 
اظهار کرد: سامانه ای به وسیله کیو. آر. کد راه اندازی کرده ایم که همه کارکنان دولت با 
یک کیو. آر. کد ارزیابی می شوند. این کار با تلفن همراه به راحتی انجام خواهد شد. همه 
کارکنان در یک سامانه متمرکز دارند یک کد در این سامانه صادر و در محل حضور آنها 
نصب شــده تا مراجعان با تلفن همراه به چهار سوال پاسخ دهند.وی درباره این سوالات 
که از مردم درباره کارکنان دولت پرسیده می شود، گفت: این سوالات پرسیده می شود که 
آیا از کیفیت کار راضی بوده اند؟ آیا احترام لازم گذاشته شد؟ سرعت کار چگونه بود؟ آیا 
از نحوه برخورد رضایت داشته اند؟لطیفی اضافه کرد: این سامانه الان آماده شده و دیگر 
از اینجا منتظریم مردم مشارکت کنند تا کم کم بتوانیم ماهانه گزارشی از میزان رضایت 

عمومی مردم از خدماتی که همکارانمان ارائه می دهند، داشته باشیم.

وزیــر امور خارجه گفت: ما برای تقویت روابط تهــران و ریاض در زمینه های مختلف 
آمادگی داریم.به گزارش خبرگزاری مهر، حســین امیرعبداللهیــان وزیر امور خارجه 
کشــورمان که منظور شــرکت در اجلاس مجمع جهانی پناهندگان به ژنو سفر کرده 
است، با آقای فیصل بن فرحان وزیر امور خارجه عربستان سعودی دیدار و گفتگو کرد.

امیرعبداللهیان با اشــاره به دیدار خوب رئیس جمهور کشورمان و ولیعهد عربستان، از 
میزبانی عربستان در نشست سران اسلامی و عربی در ریاض در خصوص فلسطین تشکر 
کرد.وزیر امور خارجه کشورمان ایران و عربستان را دو کشور بسیار مهم و اثرگذار منطقه 
دانســت و ضمن ابراز خرسندی از پیشرفت روابط سیاســی، بر ضرورت توسعه روابط 
اقتصادی و تجاری دو کشــور تاکید کرد.وی با اشاره به پیشرفت تدریجی روابط افزود: 
ایران برای تقویت روابط دو کشــور در زمینه های مختلف آمادگی دارد.امیرعبداللهیان 
همچنین با اشــاره به تحولات فلســطین و تداوم جنایات جنگی و نسل کُشــی رژیم 
صهیونیستی علیه شهروندان فلسطینی در غزه و کرانه غربی، بر ضرورت تلاش مشترک 
دو کشور و نیز کشورهای اسلامی و منطقه برای اعمال فشار قوی بر رژیم صهیونیستی 
و دولت آمریکا به منظور شــکل گیری فوری آتش بس و ارسال کمک های فوری انسان 
دوســتانه برای مردم فلســطین تاکید کرد.فیصل بن فرحان وزیر خارجه عربستان نیز 
ضمن اظهار خرســندی از دیدار تاکید کرد: روابط دو کشور در مسیر درست قرار دارد 
و شــاهد روند مثبتی در روابط دوجانبه هستیم و ما از توسعه روابط دو کشور استقبال 
می کنیم.وی با اشاره به توسعه روابط سیاسی دو کشور، گفت: خوشبختانه در زمینه های 
دیگــر نیز تماس ها و گفتگوها ادامــه دارد و وزرای اقتصادی نیز گفتگوها و تماس های 
خود را شروع کرده اند و عربســتان از این روند استقبال می کند.وزیر خارجه عربستان 
همچنین وجود اســناد مختلف همکاری میان دو کشور را در زمینه های مختلف نقطه 
قوت دانست و گفت: از پیگیری و اجرایی کردن این اسناد استقبال می کنیم.وزیر امور 
خارجه عربســتان از حضور آقای رئیسی در اجلاس سران کشورهای اسلامی و عربی و 
دیدار مثبت ولیعهد عربســتان و رئیســی در ریاض اظهار خرسندی کرد.وی گفت: در 
خصوص حمایت از ملت فلســطین و ایجاد فوری آتش بس و ارسال کمک های فوری 

انسان دوستانه نیز نگاه مشترک داریم و به تلاش ها ادامه خواهیم داد.

وحیدی:

اقتصاد دانش 
بنیان در استان ها 
جدی دنبال شود

وزیر کشور گفت: اقتصاد دانش بنیان در هر 
استان به طور جدی دنبال شود.به گزارش خبرگزاری مهر، احمد وحیدی وزیر کشور 
در اختتامیه بیســت و چهارمین جشنواره تجلیل از پژوهشگران، فن آوران و نوآوران 
برتر در دانشگاه شهید بهشتی به اقدامات این وزارتخانه در حوزه پژوهش اشاره کرد 
و گفت: علاوه بر واگذاری ۱۰۱ مأموریت تحقیقاتی به ۵۰ دانشگاه کشور و تشکیل 
۱۶۰ هیئت نخبگانی استانی برای پیگیری این مأموریت ها، ستاد اقتصاد دانش بنیان 
با محوریت اســتانداران نیز شکل گرفت تا اقتصاد دانش بنیان در هر استان به طور 

جدی دنبال شــود.وی با بیان اینکه اشــتغال دانش بنیان از موضوعاتی است که در 
ســطح استان ها نیز دنبال می شود، افزود: زنجیره ارزش افزوده که در پژوهش اتفاق 
می افتد، در زنجیره ارزش راهبردی استان ها جای گرفته است و ۲ تا ۳ زنجیره ارزش 
راهبردی برای هر اســتان تعریف شده است.وحیدی با اشاره به تعریف ۲۷ محصول 
خاص مورد نیاز وزارت کشور در حوزه های مختلف به ویژه در محور "شهر هوشمند" 
افزود: موضوعات اختصاصی در حوزه مدیریت پسماند، مدیریت بحران و حمل و نقل 
عمومی از جمله فناوری هایی است که باید پیگیری شود.وزیر کشور به شاخص های 
ارزیابی اســتانداران اشاره کرد و توضیح داد: ۹ شاخص ارزیابی اقتصاد دانش بنیان، 
ملاک ارزیابی استانداران است و حمایت استانداران از فعالیت های پژوهشی از جمله 
موضوعاتی است که از اســتانداران و مسئولان وزارت کشور خواسته شده است.وی 
به دیدگاه رهبری در مورد موضوع پژوهش اشــاره کرد و گفت: ایشان یادآور شدند 
ما نباید در موضوعات علمی عقب بیفتیم و ضروری است جایگاه خود را حفظ کرده 
و توســعه دهیم.وزیر کشــور پژوهش را زیربنای هر توسعه و تحولی خواند و تاکید 
کرد: پرچم عزت ملی با جهاد علمی پژوهشگران و دانشمندان برافراشته خواهد شد.

امیرعبداللهیان در دیدار با نخست وزیر واتیکان:

واتیکان نقش مؤثری در پایان 
نسل کُشی در فلسطین دارد

وزیر امور خارجه کشورمان گفت: معتقدیم واتیکان می تواند یک نقش مؤثر 
در پایان دادن به نسل کُشــی در فلسطین داشته باشد.به گزارش خبرگزاری 
مهر، حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه کشورمان که به منظور شرکت 
در اجلاس مجمع جهانی پناهندگان به ژنو سفر کرده است، با کاردینال پیترو 
پارولین، نخست وزیر واتیکان دیدار و گفت وگو کرد.امیرعبداللهیان با اظهار 
خرسندی از این دیدار، به گفت وگوی تلفنی مهم اخیر حجت الاسلام رئیسی 
با پاپ فرانسیس اشاره کرد و از استمرار این گفت وگوها میان ایران و واتیکان 
در زمینه های مختلف استقبال کرد.وزیر امور خارجه کشورمان گفت وگوهای 
دینی و علمی میان ایران و واتیکان را مهم و اثرگذار دانســت و گفت همواره 
از این گفت وگوها حمایت می کنیم.امیرعبداللهیان همچنین از مواضع خوب 
واتیکان در خصوص فلسطین قدردانی کرد و گفت: معتقدیم واتیکان می تواند 
یک نقش مؤثر در پایان دادن به نسل کُشی در فلسطین داشته باشد.وزیر امور 
خارجه کشورمان با تاکید بر اینکه ما حماس را جنبش آزادی بخش می دانیم 
که علیه اشــغالگری می جنگد، گفت: آنچه در غزه در حال رخ دادن اســت، 
نسل کشی است و جهانیان آن را قابل تحمل نمی دانند.امیرعبداللهیان با تاکید 
بر اینکه ایران علاقمند به توســعه دامنه جنگ در منطقه نیست، تلاش های 
جمهوری اســلامی ایران برای توقف حملات رژیم صهیونیستی علیه مردم 
بی دفــاع در غزه و کرانه غربی و نیز پایان محاصره غزه و ارســال کمک های 
انسان دوستانه را تبیین کرد و گفت: ابتکار سیاسی به ثبت رسیده توسط ایران 
در سازمان ملل متحد یک راهکار دموکراتیک است که می تواند پایان بخش 
بحران فلسطین باشــد و ساکنان اصلی و صاحبان حقیقی فلسطین از همه 
ادیان مسلمان و مسیحی و یهودی می توانند با شرکت در یک رفراندوم، دولت 
مســتقل مورد قبول خود را تعیین کنند.امیرعبداللهیان با اشاره به اینکه دو 
کشور ایران و واتیکان در آستانه هفتادمین سالگرد روابط قرار دارند، آمادگی 
خود را برای اســتقبال و میزبانی از وزیر خارجه واتیکان در تهران اعلام کرد.

کاردینال پارولین، نخســت وزیر واتیکان نیز ضمن ابراز خرسندی از دیدار و 
استقبال از گفت وگوها و مشورت های مشترک دو کشور در سطوح مختلف، 
نسبت به شــرایط جاری در فلســطین ابراز نگرانی کرد و گفت: واتیکان از 
برقراری آتش بس و توقف فوری جنگ در فلسطین حمایت می کند.وی تاکید 
کرد: پاپ فرانسیس بارها بر ضرورت توقف جنگ و ایجاد آتش بس و ارسال 
کمک های انسان دوستانه برای مردم فلسطین و یافتن راه حل سیاسی برای 
بحران تاکید کرده است.آقای کارولین همچنین به تلاش واتیکان برای ارسال 
کمک های انسان دوستانه به فلسطین اشاره کرد و افزود: راهکار سیاسی تنها 

راه حل بحران فلسطین است و باید برای یافتن راه حل سیاسی تلاش کرد.

رییس جمهور در جلسه هیأت دولت:

مشارکت در انتخابات یکی از جلوه های مشارکت اجتماعی است

رییس جمهور گفت: مشارکت در انتخابات یکی از جلوه های 
مشــارکت اجتماعی اســت، اما لازم اســت همــه وجوه و 
جلوه های این مشــارکت در راســتای مردمی ســازی امور 
و شــرکت مردم در شــئون اجتماعی مورد توجه باشد.به 
گزارش خبرگزاری مهر، حجت الاسلام سید ابراهیم رییسی 
صبح امروز )چهارشــنبه( در جلسه هیأت دولت با تاکید بر 
اهتمام همه مسؤولان به افزایش مشارکت اجتماعی، گفت: 

مشارکت در انتخابات یکی از جلوه های مشارکت اجتماعی 
است، اما لازم است همه وجوه و جلوه های این مشارکت در 
راستای مردمی سازی امور و حضور و شرکت مردم در شئون 
اجتماعی مختلف مورد توجه باشد.رییس جمهور همچنین 
با اشــاره به اهمیت مسأله پدافند غیرعامل و ضرورت توجه 
همه مسؤولان به رعایت اتقان در تصمیم گیری ها و اقدامات، 
بر ضرورت همکاری کامل دســتگاه ها با ســازمان پدافند 

غیّرعامل تاکید کرد.در ادامه جلســه امروز رییس کل بانک 
مرکزی با اشــاره به هدف گذاری انجام شــده برای کاهش 
رشــد نقدینگی به ۲۵ درصد، پایان ســال ۱۴۰۲ را زمان 
تحقــق این هدف اعلام و اظهار کرد: نرخ رشــد پایه پولی 
نیز که در ابتدای ســال ۴۵ درصد بــود، در حال حاضر به 
۳۸.۵ درصد رسیده و با تدابیر اتخاذ شده و اقدامات در حال 
انجام تا پایان ســال به زیر ۳۰ درصد خواهد رسید.فرزین 

همچنین با اشــاره به برخی مطالب منتشره مبنی بر منفی 
شــدن تراز تجاری کشور، گفت: صادرات برق، نفت و برخی 
کالاهــای دیگر که صادرات آنهــا از مبادی گمرکی صورت 
نمی گیرد، در گزارش گمرک کشــور لحاظ نمی شود و لذا 
گزارش منتشره از ســوی گمرک ملاک تراز تجاری کشور 
نیســت؛ تراز تجاری کشــور در ۶ ماهه ابتدایی سال مثبت 
۱۱ میلیارد دلار بوده و حتی حســاب جاری نیز ۶.۴ درصد 
مثبت است.وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز با ارائه گزارشی 
از حوزه فعالیت خود، به موفقیت های این وزارتخانه در حوزه 
سینمایی اشاره و از شکســته شدن رکوردهای مختلف در 
این زمینه خبر داد و گفت: بالاترین آمار تماشاگران سینما 
در ســال های گذشته ۲۶ میلیون نفر بوده که با آمار و روال 
فعلی پیش بینی می شــود تعداد تماشاگران سینما در سال 
۱۴۰۲ از عدد ۳۳ میلیــون نفر فراتر رفته و رقم فروش در 
سینمای کشور به هزار میلیارد تومان بالغ شود. آغاز فعالیت 
هزار و ۳۰۰ کانون فرهنگی-هنری بانوان در مساجد سراسر 
کشــور نیز از جمله خبرهای وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
در جلســه امروز هیئت دولت بود.اســماعیلی همچنین با 
بیان اینکه وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی به دنبال ایجاد 
هژمونی فرهنگی برای مقابله با تهاجمات و جریانات ســوء 
فرهنگی است، از مسؤولان دولتی خواست با ارائه عملکرد و 
دستاوردهای دولت مردمی، در تحقق این هدف مهم سهیم 
باشند.در این جلســه همچنین حجت الاسلام والمسلمین 
تقدیری رییس ســتاد ملی روایت پیشرفت نیز گزارشی از 
برگزاری این اردوها ارائه کرد. رییس جمهور ضمن تشکر از 
گزارش های ارائه شده در جلسه، بر ضرورت روایت و تبیین 
دقیق، به هنگام و هنرمندانه پیشــرفت ها و اقدامات صورت 
گرفته در دســتگاه های مختلف تاکید کرد و گفت: مسئول 
اصلی روایت پیشرفت ها و اقدامات در وهله اول خود وزرا و 
مسؤولان دستگاه های اجرایی هستند. رییسی همچنین در 
ابتدای جلســه امروز با تسلیت ایام شهادت حضرت فاطمه 
زهرا )س(، مبانی جامعه سازی قرآنی و تلاش برای تعالی و 
نجات انســان را در مرام و سیره حضرت فاطمه اطهر )س( 
بسیار برجسته دانست و افزود: از خداوند متعال می خواهیم 
به برکت نام و وجود حضرت زهرا برکات خود را بر ما و امت 
اسلامی نازل فرموده و پیروزی قطعی و فوری را نصیب مردم 

مظلوم و مقتدر غزه نماید.

وزیر میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری از تصویب لغو روادید با ۳۲ کشور در هیئت دولت خبر داد.به گزارش ایسنا، 
سید عزت الله ضرغامی صبح امروز )چهارشنبه ۲۲ آذر ۱۴۰۲( در حاشیه جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران اظهار کرد: 
پیشــنهاد وزارت گردشگری برای لغو روادید ۳۲ کشور به تصویب رسید و لغو یک طرفه روادید با اولویت هایی که ما مشخص 
کرده بودیم امروز در دولت تصویب شد.وی افزود: دولت تصمیم دارد درهای کشور را به روی دنیا باز کند. زمانی ما فقط شعار 
می دهیم اما زمانی عمل می کنیم. این تصمیم بسیار شجاعانه و مدبرانه ای بود که دولت گرفت. ما با مردم دنیا کار داریم و این 
لغو یک طرفه روادید در واقع حرف زدن با مردم دنیاست.ضرغامی ادامه داد: جمهوری اسلامی نشان داد که آمادگی دارد درها 
را به روی مردم دنیا باز کند و تســهیلات بیشــتری برایشان فراهم کند تا مردم دنیا بتوانند به راحتی به کشور ما بیایند و از مزیت های آن استفاده کنند در کنار آن 
بسیاری از تبلیغات منفی، شایعات و ایران هراسی که امروز یکی از ترفندهای نظام استکباری است، خنثی شود.وی در ادامه خاطرنشان کرد: این در مرحله اول است. 
پیشنهاد ما ۶۰ کشور بود که با همکاری وزارت امور خارجه و اطلاعات و همه دستگاه های مسئول در کمیسیون سیاسی امنیتی دولت درباره آن بحث شد. من باید از 

رئیس و اعضای کمیسیون با ملاحظاتی که داشتند تشکر کنم.

سخنگوی دولت از تصویب لایحه ای حمایتی در هیئت وزیران برای ساماندهی حوزه فعالیت پهپادهای غیرنظامی ساماندهی 
و پیش بینی سیاست گذاری های اجرایی، هماهنگی و حمایت در این زمینه خبر داد.به گزارش ایسنا، علی بهادری جهرمی 
در حاشیه جلسه امروز هیئت دولت در جمع خبرنگاران اظهار کرد: امروز لایحه ای حمایتی در هیئت وزیران تصویب شد 
و تقدیم مجلس می شود تا حوزه فعالیت پهپادهای غیرنظامی ساماندهی شود که سیاست گذاری های اجرایی، هماهنگی و 

حمایت را در این زمینه پیش بینی می کند.وی افزود: همچنین پروانه های فعالیت در زمینه ساخت وساز، تولید، آموزش، تعمیرات، بهره برداری و صدور گواهینامه های 
کاربری در حوزه های ساخت پهپادهای غیرنظامی مثل کشاورزی و صنعتی در این لایحه پیش بینی شد.بهادری جهرمی ادامه داد: همچنین پیش بینی  شد سازمان 
هواپیمایی کشوری و دستگاه های مرتبط حمایت های لازم را از شرکت های دانش بنیان و فعالان این حوزه هم در تخصیص مجوزهای واردات قطعات یا نمونه هایی که 
از آنها الگوگیری یا انتقال دانش فنی انجام می شــود، داشــته باشند.دبیر هیئت دولت همچنین با اشاره تاکید دولت بر اجرای طرح نهضت ملی مسکن، گفت: تسریع 
تحقق ساخت منازل در این طرح و نیز حمایت از معیشت کارکنان نیروهای مسلح و بهبود وضعیت معیشتی آنان، آیین نامه اجرایی نوسازی و ساخت منازل سازمانی 

نیروهای مسلح در هیئت وزیران تصویب شد تا هم سازوکارهایی برای پیش بینی زمین ها و منابع تسهیلاتی مورد نیاز و فرایندهای اجرایی در این امر مشخص شود.

حاشیه جلسه دولت

ضرغامی خبر داد: تصویب لغو روادید با ۳۲ کشور در دولت
بهادری جهرمی در حاشیه هیئت دولت

لایحه حمایت از حوزه فعالیت پهپادهای غیرنظامی تصویب شد

امیر عبداللهیان در دیدار با فیصل بن فرحان:

ایران برای تقویت روابط با عربستان در زمینه های مختلف آمادگی دارد



3روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران پنج شنبه 23 آذر 1402  30 جمادی الاول 1445  14 دسامبر 2023اقتصاد کلان

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad5298  سال نوزدهم    شماره    

www.sobh-eqtesad.ir
info@sobh-eqtesad.ir

گزیده خبر

بندر شهید رجایی دروازه طلایی تجارت برای »ایران«

رشد ۳ درصدی در تخلیه و بارگیری کانتینری طی ۹ ماهه گذشته

بندر شــهید رجایی درراستای اهمیت اقتصاد دریا محور به عنوان 
دروازه طلایی تجارت ایران با جهان محســوب می شوداین بندربا 
داشــتن مبادله کالا با ۸۰ بندر بین المللــی نیمی از تجارت ایران 
را برعهــده دارد.به گزارش خبرنگار مهــر، رهبر معظم انقلاب در 
سخنان خود با اهمیت بر اقتصاد دریا محور اظهار کردند: »دریاها 
و خصوصــاً دریاهای آزاد و اقیانوس هــا از مواهب الهی و ذخایر و 
منابع سرشاری برای زمینه سازی رشد علم و فناوری، افزایش کار 
و ثروت، تأمین نیازهای حیاتی و تولید اقتدار و بستر مناسبی برای 
تمدن سازی می باشــند. ایران با موقعیت ممتاز جغرافیایی و قرار 
داشــتن بین دو دریا و برخورداری از هزاران کیلومتر سواحل و نیز 
جزایر و ظرفیت های فراوان بر زمین مانده، لازم است با حضور مؤثر 
در ســاحل، فراساحل، دریا و اقیانوس و بهره گیری از آن به عنوان 
یک پیشــران و محور توسعه کشــور، برای احراز جایگاه شایسته 
منطقه ای و جهانی در بهره گیری از دریا اقدام کند.«مبحث توجه به 
ظرفیت های دریایی کشور، بیش از سه دهه است که توسط رهبر 
معظم انقلاب مورد توجه واقع شده و ایشان در بیانات متعددی به 
زوایای مختلف این بحث پرداخته اند و دستیابی به سیادت دریایی 
و تمدن دریایی را به عنوان چشم انداز تحقق این سیاست ها مدنظر 
قرار داده اند.اقتصاد دریا محور در تمام کشورهای جهان حائز اهمیت 
اســت و اگر روزی تجارت، حمل و نقل کالای دریا دچار مشکل و 
موانع شود بیش از نیمی از مردم جهان به علت فقر و گرسنگی از بین 
خواهند رفت و نیم دیگر دچار سرما زدگی خواهد شد. به طور مثال 
اتفاقی که طی یک سال گذشــته در کانال سوئز افتاد و انسدادی 
که پیش آمد موجب توقف کشتی ها شد که در نتیجه موجب توقف 
حمل و نقل دریایی شــد.بندر شهید رجایی دروازه طلایی تجارت 
"ایران"در ادامه این گــزارش با توجه به اهمیت اقتصاد دریا محور 
می توان به منطقه ویژه اقتصادی بندر شهید رجایی به عنوان دروازه 
طلایی تجارت کشــور نگاه کرد که بنادر عمده جهان و با موقعیت 
منحصر به فرد جغرافیایی و امکان دسترســی به آب های آزاد، در 
مرکز کریدور ترانزیتی شمال به جنوب و در مجاورت صنایع مادر 
و قطب های اقتصادی کشــور قرار دارد، متصل می کند.بندر شهید 
رجایی از سال )۱۳۴۹( بر اساس تصویب نامه شورای عالی وقت در 
راســتای صنایع بزرگ برای توسعه تجارت و نقش ایران در سپهر 
دنیا تصویب و احداث شد.این بندر دارای بزرگترین بندر کانتینری 
کشور و پیشــرفته ترین پایانه های کانتینری با ظرفیت بیش از ۶ 
میلیون )TEU( در سال و هدف گذاری ارتقای ظرفیت کانتینری به 
۲۰ میلیون )TEU( تا سال ۲۰۴۰ است. این بندر با ظرفیت سالیانه 
جابجایی ۹۰ میلیون تن انواع کالا و ظرفیت سالانه پذیرش بیش 

از ۴ هزار کشــتی در انواع کشتی های فله بر، کانتینری و نفتکش، 
بیش از ۵۳ درصد از عملیات تخلیه و بارگیری کالا در بنادر کشور 
را به خود اختصاص داده اســت.منطقه ویژه اقتصادی بندر شهید 
رجایی در ۲۳ کیلومتری غرب بندرعباس در شمال جزیره قشم و 
تنگه هرمز واقع شده است و با داشتن روابط دریایی و مبادله کالا با 
۸۰ بندر معروف بین المللی تقریباً نیمی از تجارت ایران را بر عهده 
دارد. بندر شهید رجایی ۲۴۰۰ هکتار پس کرانه دارد، ۲۷۰۰ هکتار 
هم به زودی به پس کرانه شــهید رجایی اضافه می شود. مساحت 
بندر شــهید جایی ۵۷۰۰ هکتار است، در این بندر از نظر تجاری 
۵.۵ میلیون )TEU( ظرفیت وجود دارد.منطقه ویژه اقتصادی بندر 
شهید رجایی در مرکز کریدور ترانزیتی جنوب به شمال قرار دارد 
که یکی از مهمترین کریدورهای ترانزیتی بین المللی در دنیاست. 
این کریدور اقیانوس هند و خلیج فارس را از طریق ایران به دریای 
خزر و سپس از طریق روسیه به سن پترزبورگ و شمال اروپا متصل 
می کند.موقعیت ممتاز جغرافیایی، دسترسی به آب های آزاد جهان 
از طریق خلیج فارس، اتصال به شــبکه بین المللی راه آهن و جاده 
ابریشم، برخورداری از تجهیزات و امکانات مدرن، نزدیکی به مناطق 
آزاد کیش و قشــم و بنادر حوزه خلیج فارس این مجتمع بندری 
را به پایگاه راهبردی و منحصر به فرد تبدیل کرده اســت.قرارداد 
ســرمایه گذاری ۳۵ هزار میلیارد تومانی در بنادر هرمزگان حسین 
عباس نژاد مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان گفت: این اســتان 
دارای ۲ هــزار و ۲۲۷ کیلومتر مرز آبی و ۱۴ جزیره اســتراتژیک 
و ۷۲ بندر کوچک و بزرگ حاکمیتی و غیر حاکمیتی اســت که 
بندر آفتاب ۱۰۰ درصد خصوصی اســت. در سال ۱۴۰۱ بالغ ۷۶ 
میلیون تن کالاهای نفتی و غیر نفتی در بنادر شهید رجایی تخلیه 
و بارگیری شده که نسبت به سال قبل از آن ۴ درصد رشد داشته 
اســت و در هفت ماهه سال ۱۴۰۲ نیز بالغ بر ۴۸ میلیون تن کالا 
در این بندر تخلیه و بارگیری شده است.مدیرکل بنادر و دریانوردی 
هرمزگان در ادامه تاکید کــرد: ۳۱ میلیون تن کالای نفتی و ۲۰ 
میلیــون تن کالای غیرنفتی جابه جا و یــک میلیون و ۴۰۲ هزار 
)TEU( کانتینر نیز تخلیه و بارگیری شده است. ۱۰ میلیون مسافر 
در ۷ ماهه نخست سال جاری جا به جا شدند و بیش از ۹۵ درصد 
از مسافرت دریایی کشور در استان هرمزگان انجام می شود و سال 
گذشته بیش از ۲۴ میلیون مسافر دریایی از بنادر استان به مقاصد 
مختلف تردد داشتند.وی ادامه داد: قرارداد سرمایه گذاری جدید به 
صورت )BOT - گونه ای از قرارداد اقتصادی اســت که معمولاً بین 
دولت ها و ســازمان های متولی اقتصاد از یک طرف و شرکت های 
بخش خصوصی از طرف دیگر منعقد می شود.(به ارزش بیش از ۳۵ 

هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری در اواخر آذرماه منعقد می شود. 
از جمله مهم ترین آنها می تــوان به خطوط لوله نفتی بندر خلیج 
فارس، مجتمع گردشگری دریایی شهید حقانی، هرمز و نخل ناخدا 
و پایانه مکانیزه مواد معدنی اشــاره کرد.عباس نژاد تصریح کرد: در 
دوران دولت ســیزدهم بندر خمیر که مدت ها بلاتکلیف مانده بود 
راه اندازی شده اســت که تا پایان سال گذشته عملکرد ۲ میلیون 
تنی به ثبت رسانده اســت و تلاش می شود این رکورد را تا پایان 
سال جاری نیز تکرار کند. پس از اینکه سازمان بنادر و دریانوردی 
به عنوان دبیرخانه این طرح معرفی شد، با مدیریت استاندار اولین 
کارگروه توسعه دریا محور کار خود را شروع کرد که ابتدا سعی بر 
تمرکز بر متن سیاست های ابلاغی بود تا به تدوین پروژه ها برسیم. 
مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان با اشــاره تاکید مقام معظم 
رهبری مبنی بر راهبرد مردمی ســازی اقتصاد گفت: موج شکن فاز 
یک بندر نخل ناخدا با اعتبار ۳۵ میلیارد تومان نهایی شده است و 
بیش از ۴۲۰۰ شناور به ثبت رسیدند. همچنین ۲۶۰۰ فروند دیگر 

نیز مورد بازرســی قرار گرفتند و برای همین تعداد مجوز صیادی 
صادر شــده اســت. وی با استفاده از تســهیلات وجوه اداره شده 
سازمان بنادر و دریانوردی در راستای توسعه ناوگان دریایی کشور 
اظهار کرد: ســاخت ۵۰ فروند شناور مسافری جدید در دستورکار 
قرار دارد که امیدواریم با تعریف مسیرهای جدید داخلی و خارجی 
با این شــناورها کیفیت تازه ای از سفر دریایی را به هموطنان ارائه 
کنیم. رسوب کالا و کالای متروکه یکی از اساسی ترین چالش های 
بندر شهید رجایی عباس نژاد با اشاره به موضوع رسوب کالا در بنادر 
هرمزگان، گفت: یکی از چالش های اساسی این بندر وجود کالای 
متروکه و رســوب کالا بود که به جز ســازمان بنادر، سازمان های 
دیگــری ازجمله گمرک و اموال تملیکی هــم درگیر این موضوع 
بودند. برای مدتی ظرفیت های بندری، شــرایط تجهیزات یا نحوه 
تعرفه گذاری در بندر شرایطی را ایجاب می کرد که ماندگاری کالا 

در بندر رجایی زیاد شود.

معاون امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی گفت: تخلیه و بارگیری صورت 
گرفته در بخش عملیات کانتینری طی ۹ ماهه سال ۱۴۰۲ طی مدت مشابه سال گذشته، 
رشد حدود ۳ درصدی رشد داشتیم.به گزارش خبرگزاری مهر، جلیل اسلامی معاون امور 
بندری و اقتصادی ســازمان بنادر و دریانوردی با بیان اینکه مقوله توسعه دریامحور طی 
سال های گذشته همواره در کانون توجه مسئولان ارشد نظام و به ویژه مقام معظم رهبری 
و دولت قرار داشته اســت، گفت: اثرات این توجه را می توان به صراحت در سیاست های 
کلی برنامه های ششم و هفتم توسعه کشور، سند تحول دولت مردمی، سند ملی آمایش 
ســرزمین، پیش نویس سیاست های کلی توسعه دریامحور مشاهده کرد. در همین راستا 
قرار اســت همایش »توسعه دریامحور« به مناسبت روز حمل و نقل با حضور وزیر راه و 
شهرسازی، استانداران اســتان های ساحلی، نمایندگان مجلس شورای اسلامی، مدیران 
و متخصصان شــرکت های خصوصی و آحاد تخصصی ذیربط از جامعه دریایی و بندری 

کشور در روز ۲۸ آذر ماه جاری برگزار شود.معاون امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و 
دریانوردی با اشاره به اقدامات دولت سیزدهم برای افزایش ظرفیت های تخلیه و بارگیری 
بنادر کشور، بیان کرد: تحقق سیاست های کلی توسعه دریامحور نیازمند هم افزایی همه 
دستگاه ها و نهادهای اجرایی و حاکمیتی و ارگان های دریایی است.وی همچنین از توسعه 
و تکمیل زیرســاخت های بندری و دریایی، توســعه ناوگان دریایی خزر و تقویت شبکه 
حمل و نقلی حوزه شمال کشور، اجرای پروژه های مردم محور و محرومیت زدایی از بنادر 
کوچک و اســکله های مردمی، پیشبرد شعار سال و حمایت از شرکت های دانش بنیان و 
نوسازی سازی ناوگان مسافری دریایی خبر داد.ساخت ۴۰ فروند شناور خدماتی معاون 
امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی با اعلام سرمایه گذاری مستقیم سازمان 
بنادر در راستای توسعه و نگهداری زیرساخت ها و تجهیز بنادر کشور به میزان ۶۲ هزار و 
۴۴۶ میلیارد ریال، گفت: در همین راستا، افتتاح و بهره برداری از ۶۸ پروژه زیرساختی و 

تجهیزاتی به ارزش ۱۹ هزار و ۹۰۰ میلیارد ریال، سرمایه گذاری بخش غیردولتی در بنادر 
کشور در قالب ۱۲ قرارداد به ارزش ۲۴ هزار و ۹۵ میلیارد، ثبت ۲۰۱ هزار و ۱۶۱ میلیارد 
ریال سرمایه گذاری غیردولتی با ۳۵۰ فقره قرارداد، بهره برداری از ۵ طرح به ارزش ۱,۴۸۳ 
میلیارد ریال شامل شناورهای تجاری و خدماتی، تجهیزات بندری و سرمایه گذاری بخش 
غیردولتی از محل وجوه اداره شده سازمان به عنوان بخشی از مهم ترین اقدامات راهبردی 
و سرمایه ای صورت گرفته از سوی سازمان بنادر و دریانوردی در دولت سیزدهم، مدنظر 
قرار گرفته است.اسلامی ادامه داد: سازمان بنادر و دریانوردی ذیل برنامه توسعه دریامحور 
و با هدف ارتقای ایمنی دریایی و تداوم عملیات بندری، بهره برداری از ۴ فروند شــناور 
بازرســی و جست جو و نجات و ۲ فروند لایروب هاپرساکشــن ۴ هزار مترمکعبی را در 
بنادر بازرگانی کشور آغاز کرده و ساخت ۴۰ فروند شناور خدماتی را در دست اجرا دارد 
که موجبات اشــتغال مستقیم ۲۰۰ نفر را در بنادر فراهم می آورد.وی در خصوص جذب 
ســرمایه گذاری بندری و دریایی، اعلام کرد: سازمان بنادر و دریانوردی به نمایندگی از 
وزارت راه و شهرســازی و ذیل سیاســت های مرتبط با توسعه دریامحور ابلاغی از سوی 
معظم رهبری، جذب ۲۰۰ هزار میلیارد ریال سرمایه گذاری بخش خصوصی در قسمت 
روبناها و به کارگیری ۵۰۰ هزار میلیارد ریال ســرمایه گذاری خارجی در پسکرانه های 
بندری را در دست اجرا دارد.ارتقا ۲۸۰ میلیون تنی در بنادر کشور معاون امور بندری و 
اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی با بیان اینکه یکی از راهبردهای تسهیل ساز خدمات 
تجاری و اقتصادی در این سازمان، متناسب سازی ظرفیت های روبنایی و زیرساختی برای 
تســریع در امور بازرگانی و ترافیک بار در بنادر تجاری است، خاطرنشان کرد: بر همین 
اســاس، ساخت، تکمیل و توسعه تأسیســات روبنایی مانند انبار، سیلو و مخازن روغن 
با سرعت بیشتری در دستور کار توســعه ظرفیت سازی بنادر کشور قرار گرفت.اسلامی 
ادامه داد: پیرو سیاســت های توسعه گرای دولت سیزدهم برای ایجاد زیربناهای بندری و 
ظرفیت سازی بازرگانی با هدف خنثی و بی اثرسازی تحریم ها، ظرفیت بنادر اعم از بنادر 
مالکیتی و حاکمیتی، طی دو ســال گذشته از ۲۴۰ میلیون تن به بیش از ۲۸۰ میلیون 
تن، ارتقا یافته است.معاون امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی اعلام کرد: 
با ظرفیت های ایجاد شده و موجود در بنادر، مجموع عملکرد تخلیه و بارگیری کالاهای 
نفتی و غیرنفتی طی ۲ سال فعالیت دولت سیزدهم معادل ۵۰۱ میلیون تن )نفتی معادل 
۲۳۸ میلیون تن و غیر نفتی معادل ۲۶۲ میلیون تن( بوده که در بخش ترانزیت شــامل 
حدود ۲۱ میلیون تن و در بخش کانتینری بالغ بر ۶.۵ میلیون TEU و در بخش کالاهای 
اساسی بالغ بر ۴۸ میلیون تن بوده است. اسلامی افزود: تخلیه و بارگیری صورت گرفته 
در بخش عملیات کانتینری طی ۹ ماهه ســال ۱۴۰۲، معادل یک میلیون و ۹۲۰ هزار 
TEU است که در قیاس با عملیات کانتینری ۱ میلیون و ۸۶۰ هزار TEU طی مدت مشابه 
سال گذشته، رشد حدود ۳ درصدی را نشان می دهد. بر اساس این گزارش سازمان بنادر 
و دریا نوردی، وی با اشــاره به اینکه میزان تخلیه و بارگیری کالاهای غیرنفتی در بنادر 
کشور طی همین مدت معادل ۸۶ میلیون و ۴۰۰ هزار تن با ثبت رشد ۸ درصدی، خاطر 
نشان کرد: در مقایسه مدت مشابه با سال گذشته و در خصوص محمولات نفتی نیز شاهد 
ثبت ۷۹ میلیون و ۴۰۰ هزار تن و رشد ۳ درصدی هستیم و در بخش تخلیه و بارگیری 
کالاهای اساسی شامل گندم، جو، ذرت، سویا، برنج، شکر و روغن در بنادر کشور طی نه 

ماهه نخست سال جاری عدد ۱۵ میلیون تنی به ثبت رسیده است.

سازمان خصوصی سازی با صدور اطلاعیه ای جزییات واگذاری ۵۱ درصد سهام پرسپولیس و استقلال را اعلام کرد.به 
گزارش خبرگزاری مهر، سازمان خصوصی سازی اعلام کرد: به استناد قانون اجرای سیاستهای کلی اصل »۴۴« قانون 
اساسی، مصوبه هیئت واگذاری و سایر قوانین و مقررات مربوطه، ۵۱ درصد از سهام قابل واگذاری دو باشگاه فرهنگی 
و ورزشــی پرسپولیس و استقلال با رعایت »دســتورالعمل اجرایی روش انتخاب مشتریان راهبردی )استراتژیک( و 
احراز و پایش اهلیت مدیریتی در واگذاری ها« و از طریق فرابورس عرضه و واگذار می کند.بر اساس اطلاعیه منتشر 
شــده، ارزش پایه ســهام قابل عرضه باشگاه فرهنگی و ورزشی پرســپولیس ۲۱.۱۶۱.۰۴۷.۰۸۶.۹۰۰ ریال، معادل 
۵.۳۶۲.۶۵۷.۶۵۰ ســهم به صورت بلوکی )۵۱ درصد(، با قیمت تابلو فرابورس »در روز عرضه معادل قیمت پایانی 
روز قبل از عرضه« به اضافه ۱۱۰ درصد به شرط آن که از مبلغ ۳.۹۴۶ ریال کمتر نباشد.از سویی دیگر، ارزش پایه 
سهام قابل عرضه باشگاه فرهنگی و ورزشی استقلال ۱۸.۵۰۲.۷۲۱.۶۱۳.۰۰۰ ریال، معادل ۵.۵۰۳.۴۸۶.۵۰۰ سهم 
به صورت بلوکی )۵۱ درصد(، با قیمت تابلو فرابورس »در روز عرضه معادل قیمت پایانی روز قبل از عرضه« به اضافه 

۱۱۰ درصد به شرط آن که از مبلغ ۳.۳۶۲ ریال کمتر نباشد.

رئیس اتحادیه فروشندگان خشکبار و آجیل تهران قیمت هر کیلو آجیل مخصوص شب یلدا را حداکثر ۴۸۰ هزار 
تومان اعلام کرد.غلامرضا خدامی در گفت وگو با ایسنا، با اعلام این خبر اظهار کرد: قیمت آجیل شب یلدای ممتاز 
که شــامل پسته اکبری یا احمدآقایی ممتاز، بادام هندی، مغزگردو، انجیر، مغز فندوق خام، بادام پوست کاغذی، 
توت، کشــمش، مویز و برگه زردآلو می شود، حداکثر ۴۸۰ هزار تومان است.وی ادامه داد: آجیل شب یلدا با آجیل 
شــیرین تفاوت دارد و دارای تنوع بیشتری است.آجیل شب یلدا که مخصوص همین ایام بوده مخلوطی از حداقل 
۱۰ کالا با باســلق است. رئیس اتحادیه فروشندگان خشکبار و آجیل تهران اضافه کرد: آجیل شیرین به دو شکل  

عرضه می شود. نوع اول آن تمام مغز  و نوع دوم نخودچی، کشمش، مویز، بادام زمینی در کنار پسته است. به گفته وی متاسفانه برخی واحدهای صنفی بدون پروانه 
کسب، میادین شهرداری و افرادی که پروانه کسب اتحادیه های دیگر را دارند در ایام نزدیک به شب یلدا، آجیل شیرین ضعیف را به عنوان آجیل شب یلدا معرفی 
می کنند. خدامی همچنین تصریح کرد: با توجه به تولید انبوه پسته در کشور قیمت این محصول در انواع مختلف از ۱۵ تا ۲۵ درصد کاهش داشته است. این کاهش 

باعث ثبات در بازار داخلی شده و همچنین رکورد ارزآوری بالا را برای کشور به همراه دارد.

آگهی واگذاری ۵۱ درصد سهام استقلال و پرسپولیس 
منتشر شد

قیمت آجیل شب یلدا اعلام شد

گزارش روزانه بورس؛

ریزش ۳۱۷۳ واحدی 
شاخص کل بورس

شاخص کل بورس با ریزش ۳۱۷۳ واحدی مواجه شد، بزرگان بورسی در 
معاملات امروز منفی و کم تقاضا بودند.به گزارش خبرنگار مهر، شاخص 
کل بورس در انتهای معاملات امروز با ریزش ۳۱۷۳ واحدی مواجه شده 
و به جایگاه ۲ میلیون و ۱۵۸ هزار واحد رسید.ارزش معاملات خرد عدد 
۴,۵۵۹ میلیارد تومان را به ثبت رســانده اســت که نسبت به میانگین 
هفتگی، ۱۸% و نســبت به میانگین ماهانه ۱۹% کاهش داشــته است.

در یک هفته گذشــته برآیند معاملات در بازار ســهام، خروج نقدینگی 
حقیقی )فروش حقیقی به حقوقــی( به ارزش ۱,۱۶۶ میلیارد تومان را 
نشــان می دهد. امروز نیز روند خروج نقدینگی حقیقی برای ششــمین 
روز متوالــی با ثبت رقم ۱۱۶ میلیارد تومان همچنان ادامه دارد. در یک 
هفته گذشته بر شدت خروج هم نسبت به میانگین ماهانه افزوده شده 
است.برآیند معاملات صندوق های درآمد ثابت نیز در یک هفته گذشته 
حاکی از ۳۴۳ میلیــارد تومان ورود نقدینگی حقیقی به این صندوق ها 
است. صندوق های درآمد ثابت امروز نیز شاهد ۱۸۳ میلیارد تومان ورود 
نقدینگــی بوده اند. این دومین روز متوالی اســت که نقدینگی حقیقی 
وارد این صندوق ها می گردد.ارزش صف های خرید ۱۹۸ میلیارد تومان 
اســت که کاهش ۳۶ میلیارد تومانی نسبت به میانگین هفتگی را نشان 
می دهد.این در حالی اســت که ارزش صف های فــروش با افزایش ۱۵ 
میلیارد تومانی نســبت به میانگین هفتگــی، در محدوده ۲۵۴ میلیارد 
تومان قرار دارد.بیشترین ارزش معاملات را گروه انبوه سازی با ثبت رقم 
۳۹۱ میلیارد تومان )۰.۹ برابر میانگین هفتگی( به خود اختصاص داده 
اســت. پس از آن گروه های خودرویی بــا ارزش معاملات ۳۵۳ میلیارد 
تومان )۰.۶ برابر میانگین هفتگی( و فلزات اساســی با ارزش معاملات 

۳۴۴ میلیارد تومان )۰.۵ برابر میانگین هفتگی( قرار دارند.

افزایش ۴۰ درصدی نرخ خرید 
تضمینی برق از نیروگاه های بادی

وزارت نیرو با هدف حداکثرسازی ضریب تحقق مزایای تولید برق از منابع 
تجدیدپذیــر، نرخ خرید تضمینی برق نیروگاه های بادی را ابلاغ کرد.به 
گزارش خبرگزاری مهر به نقل از وزارت نیرو، با ابلاغ مصوبه نرخ و ضوابط 
خرید تضمینی برق از نیروگاه های غیردولتی تجدید پذیر، قیمت خرید 
تضمینــی برق نیروگاه های بادی با ظرفیت ۲۵۰ کیلووات و کمتر برای 
هر کیلووات ســاعت، ۲۲ هزار و ۵۰۰ ریال تعیین شده است.همچنین 
قیمت خرید تضمینی در نیروگاه های بــادی با ظرفیت ۲۵۰ کیلووات 
ســاعت تا یک مگاوات، برای هر کیلووات ســاعت ۱۷ هزار ریال تعیین 
شده است.ظرفیت مجاز برای احداث نیروگاه بر روی انشعاب، حداکثر ۲ 
برابر ظرفیت انشعاب تا سقف یک مگاوات برای نیروگاه های بادی با نرخ 
پایه اعلام شده است، مشروط بر اینکه ملاحظات فنی و حفاظتی مربوط 
به اتصال به شبکه برای این نیروگاه ها پیش از عقد قرارداد رعایت شود.

بنا بر این گزارش، نرخ های جدید تعیین شده برای خرید تضمینی برق 
نیروگاه های تجدید پذیر رشد حدود ۴۰ درصدی نسبت به سال گذشته 
داشــته است.لازم به ذکر است، در صورت درخواست سرمایه گذار، نرخ 
پایه قراردادهایی که قبل از این مصوبه از محل ماده ۶۱ به قانون اصلاح 
الگوی مصرف انرژی مبادله شده اند، قابل اصلاح به نرخ های جدید ابلاغی 

با رعایت سایر شرایط اعلام شده در این مصوبه است.
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»مِکنِه«، »کژین شــوی«، »قردار شِوال« و »سرگیرا«، از جمله لباس های 
ســنتی زنان عشایر سنگسر در استان ســمنان هستند، که با وجود اینکه 
امروزه کمتر مورد استفاده قرار می گیرند، اما برای حفظ و احیا در فهرست 
ملی میراث ناملموس ایران ثبت شــده اند.هانی رســتگاران ـ مسئول ثبت 
میراث ناملموس استان سمنان ـ درباره پوشاک سنتی ایل سنگسر به ایسنا 
گفت: پوشــاک همچون زبان و خــوراک معرف فرهنگ و اصالت هر قوم و 
ملتی اســت و از مهمترین صورت های میراث مادی فرهنگ و سنتی است 
که نسبت به بسیاری دیگر از مصادیق میراث فرهنگی تاثیرپذیری بیشتری 
دارد و به همراه خود مجموعه ای از آداب و رفتارها را انتقال می دهد. »ایل 
سنگســر« بزرگترین ایل عشایری استان ســمنان است و لباس و پوشاک 
ســنتی این ایل دارای تنوع و رنگ پردازی چشــم نوازی اســت. حفظ این 
گنجینه و انتقال آن به نســل های بعد اگرچه با دشواری های زیادی همراه 
اســت، اما امری ضروری است و می تواند به معرفی بیش از پیش فرهنگ 
این منطقه کمک کند. او افزود: اگرچه با توســعه شهرنشــینی و مدرنیته 
بسیاری از افراد توجه کمتری نسبت به داشته های میراثی خود داشته اند، 
اما در سال های اخیر به ویژه در بین عشایر سنگسر توجه به فرهنگ، آداب 
و رسوم، زبان، خوراک و همین طور پوشش اهمیت ویژه ای داشته است، به 
گونه ای که در ســال های اخیر کژین )پیراهن ابریشمی سوزن دوزی شده 
زنانه(، سرگیرا )چادر بانوان سنگسری(، مکنه )شال بلند شماره دوزی شده(، 
چنگوم )زیورآلات نقره ای( و کارتی )پوشاک مردانه( در پرونده های جداگانه 
در فهرســت میراث ناملموس ایران به ثبت رسیده و کارگاه های تولید این 
محصولات دوباره احیا شــده است. مسئول ثبت میراث ناملموس سمنان 
ادامه داد: بر این اساس پوشاک زنان و مردان سنگسری با عناوین کارتی به 
شماره ۱۳۶۸، مهارت دوخت سنتی کژین شوی )لباس بانوان سنگسری( 
به شماره ۱۳۶۶، چنگوم سازی به شماره ۸۷۹، سرگیرا یا سگیرا به شماره 
۸۸۵، مهارت مکنه به شــماره ۹۱۳ و مهارت شــماره دوزی سنگسری به 
شــماره ۹۱۴ در فهرســت میراث ناملموس کشــور به ثبت رسیده است. 
لباس هایی که ثبت ملی شــده اند  با توجه به پیشــینه و قدمت پوشش و 
لباس در بین عشــایر سنگســر و مجموعه لباس زنان که شامل »مکنه«، 
»کژین شوی«، »قردار شوال« و »سرگیرا« است، رستگاران درباره جزئیات 
هر یک چنین توضیح داد:»کژین شوی«: لباس نسبتاً بلند ابریشمی است 
که عموماً به رنگ قرمز بوده و تنها ویژگی بارز آن هنر ســوزن دوزی است 
که در قسمت پایینی دامن و لبه های آستین چشم نوازی می کند. در بیشتر 
نمونه های به جامانده عرض قسمت ســوزن دوزی در حدود ٢۵ سانتی متر 
در نظر گرفته شــده اســت. در لباس های بلند زنان زرتشتی اطراف یزد و 
میبد نیز چنین طرح هایی مشــاهده می شود با این تفاوت که رنگ لباس 
زنان ایل سنگســر )کژین شــوی( عموماً قرمز بوده و در کمتر مواردی از 
رنگ های زرد و سبز بسیار کمرنگ نیز استفاده شده است.»سرگیرا«: نوعی 
پارچه منحصر به فرد اســت که از رشته های بسیار ظریف پشم تهیه شده 
اســت و با هنر زنان بافنده ماهر ایل، رنگ آمیزی و بافته می شــود. از این 
پارچه برای تولید »چادر تن پوش بانوان ایل« اســتفاده می شد. ویژگی این 
پارچه برخلاف ظاهر پشــمین و زبر، ســهولت دید از پشت تار و پود آن و 
خنک بودن آن است.»مَکَنِه«: شال بلند ابریشمی به طول تقریبی سه متر 
اســت که سطح آن را به طور کامل ســوزن دوزی می کنند. این سرپوش از 
دوران باســتان در میان ایل معمول بوده و بانوان سنگسری از آن استفاده 
می کردند. مَکنِه در میان زرتشــتیان مناطق مرکزی ایران )اطراف یزد( به 
»مَکنو« مشهور بوده و شــاید واژه »مقنعه« معرب این واژه است. مَکنِه را 
طوری روی ســر قرار می دهند که میان آن مقابل چانه قرار بگیرد و بانوان 
نوعروس جوان و خانم های متاهل از مَکنه هایی با پارچه قرمز رنگ استفاده 
کرده و دختران جوان و خانم های مجرد از مکنه با پارچه به رنگ ســفید 
و یا کرم رنگ اســتفاده می کردند.»قردار شِــوال«: دامن بلند و تیره رنگی 
اســت که انتهای پایینی آن با برش های ارُیب و دوباره به هم دوختۀ پارچه 
ابریشــمی تزئین شده و به آن »فراخ شِوال سرپاره دار« هم گفته می شود. 
نوارهای مورب و باریک ابریشــمین رنگی در لبه پایینی دامن، یادآور طرح 
محرمات در طراحی ســنتی ایرانی اســت. این لباس یا دامن معمولاً برای 
استفاده در مراسم عروسی و مهمانی توسط خانم های متاهل استفاده شده 
و دختران جوان از نمونه های گل دار استفاده می کنند. طول تقریبی پارچه 
مورد اســتفاده در بیشــتر این نوع دامن ها حدود ۳۰ متر است که بسیار 
پرُچین دوخته می شــود. هدف این پرونده معرفی شــیوه بافت پارچه ای 
ابریشمی است که بعد از بافت به صورت اریب برش خورده و دوباره دوخته 
و در انتهای دامن پرچین نصب می شــود که در اصطلاح به آن »سرپاره« 
می گویند. در »مهدیشهر« نوع دیگری از این تن پوش )شلوار گشاد( وجود 
دارد. جنس این نوع دامن کودری یا چیت بوده اســت که شبیه دامن های 
امروزی اســت با این تفاوت که به جای کش در کمر دارای بند یا پسِــون 
بوده و در قســمت پایین دارای ســرپاره یا کیشین )نوعی پارچه دستباف 
مهدیشــهری از جنس نخ پنبه که به صورت یکسره بافته می شود( است. 
امروزه استفاده از این نوع دامن به جز در روستاهای کلاته خیج و مهدیشهر، 

در دیگر نقاط استان سمنان متداول نیست.

لباس هایی که ثبت ملی 
شده اند

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

یک فنجان طبیعت!!

آفرود با جی ام سی هامر الکتریکی در موآب

جیپ چندین سال است که در موآب یوتا حضوری پررنگ دارد و در این مکان صعب العبور توانایی محصولات خود را به رخ همگان 
می کشد. فورد نیز در سال ٢۰٢۰ با برانکو و برانکو اسپورت به این مکان رفت تا قدرت آفرود محصولات جدیدش را نشان دهد. 
هم اکنون نیز جی ام سی با هامر الکتریکی جدید در مواب حضور یافته است. هامر الکتریکی از تکنولوژی های مدرن زیادی برای 
کمک به مانور بهتر در شــرایط آفرود ســود می برد. برای مثال حالت Terrain این خودرو دو سطح ترمز یعنی تنظیمات نرمال و 
حالت تک پدالی را ارائه می کند که در حالت دوم راننده فقط پدال گاز را کنترل می کند تا بهتر بتواند از صخره ها عبور کند. آرون 
فائو مهندس توســعه هامر الکتریکی گفته است: هامر الکتریکی در عبور از موانع بزرگ حالت Extract را دارد که ارتفاع سیستم 

تعلیق را تا ۱۴۷ میلی متر افزایش می دهد.

بنزما: هر بازی برای ما یک فینال است
مهاجم فرانسوی الاتحاد از وضعیت تیمش راضی و امیدوار است که ماجراجویی آنها در جام جهانی باشگاه ها ادامه داشته باشد.به گزارش ایسنا 
و به نقل از سعودی اســپورت، الاتحاد شــروع بسیار خوبی در جام جهانی باشگاه ها داشت و توانست با سه گل اوکلندسیتی را در هم بکوبد و 
راهی دور بعد شود.کریم بنزما گل سوم الاتحاد را به ثمر رساند. او بعد از بازی گفت: الاتحاد تیم خوبی است و ما تلاش زیادی از خود نشان 
می دهیم اما باید بازی به بازی بهتر شــویم و تلاش بیشــتری از خود نشان دهیم. باید در هر بازی با اعتماد به نفس بالایی بازی کنیم و این 
برابر اوکلندسیتی به خوبی نمایان بود.او ادامه داد: هر بازی در این رقابت ها برای ما حکم فینال را دارد. هواداران الاتحاد حمایت بسیار خوبی 
از تیم داشتند و این باعث شد تا ما با انگیزه و شور و هیجان بیشتری بازی کنیم.الاتحاد در بازی بعدی خود باید به مصاف الاهلی مصر برود.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب وجدان زنو
اسووو در ســال ۱۸۶۱ در تریست متولد شد و در سال ۱۹٢۸ 
در تصــادف اتومبیل از دنیا رفت. ســهامدار یکی از بزرگ ترین 
شــرکت های صنعتی ایتالیا بود و به همین خاطر تمام وقتش 
در اداره این شــرکت سپری می شــد. با این حال گاهی به کار 
نویسندگی می پرداخت و توانست در مدت سی سال سه رمان 
منتشــر کند. دو رمان اول او با موفقیت زیادی روبه رو نبود و تا 
حدودی ایتالو اســووو را ناامید کرد. او به مدت ٢۵ سال چیزی 
 la  – منتشــر نکرد تا اینکه شاهکارش را خلق کرد: وجدان زنو
coscienza di Zeno. پس از انتشار این رمان بود که نویسندگانی 

چون جیمز جویس، والری لاربو، بنژامین کرمیو و دیگران از کار 
او تجلیل کردند. در این رمان با پیرمردی ۵۷ ســاله به نام »زنو 
کوزینی« روبه رو هســتیم که برای معالجه بیماری اش به یک 
روانکاو مراجعه می کند. برای درک بیماری »زنو« باید کتاب را به دقت مورد مطالعه قرار داد که البته در ادامه از آن 
صحبت می کنیم. اما در ابتدا بهتر اســت اشاره کنیم که روانکاو، یعنی »دکتر س.«، برای درمان زنو از او می خواهد 
دســت به قلم شــود و خاطرات خود را بنویسد. در کتاب می بینیم که زنو دل خوشــی از روانکاوی ندارد و حتی با 
تمسخر از آن صحبت می کند تا جایی که معالجه خود را نیز رها می کند. هر قدر هم که دکتر س. از زنو می خواهد 
تا دوباره روند درمان را پیش گیرد موفق به تغییر عقیده او نمی شود. به همین خاطر، دکتر س. برای انتقام گرفتن، 
خاطرات زنو را منتشــر می کند. یعنی ما در این کتاب به جز مقدمه بســیار کوتاه دکتر س. با خاطرات زنو کوزینی 
روبه رو هســتیم. نکته دکتر س. درباره زنو بسیار دقیق و درست به کار رفته است: زنو درباره خودش بسیار کنجکاو 
است. در درجه اول هم دلیل مراجعه کردن زنو به روانکاو همین است. زنو به راحتی می خواهد درباره خودش به یک 

سوال پاسخ دهد: آیا خوش جنس است یا بدجنس؟

بونگ جون هو
سال های فعالیت: ۱۹۹۷ تا کنون فیلم های قابل توجه: برف شکن 
)Snowpiercer( ،اوکجــا )Okja(، انــگل )Parasite( برای مدت ها، 
فیلم ســازان کره  جنوبی جزئی از خانواده ی هالیوود محســوب 
نمی شدند. اما ندانستن اینکه بونگ جون هو در سال ٢۰٢۰ چه 
کسی است، ممکن است نشانگر این باشد که شما در غار زندگی 
می کنید!در اســکار امسال، این کارگردان ۵۰ ساله با جابه جایی 
چهــار پیروزی برای تجربه ی تاریخی خود، »انگل« را ســاخت. 
همه ی نامزدی ها بــرای اولین بار و در نتیجه یک پیروزی برای 
کشورش بودند. اگرچه او بسیار مورد توجه آکادمی قرار گرفت، 
بونگ یکی از اســتادان موج جدید کره در ٢۰ ســال گذشــته 
شــناخته شده اســت.هر یک از فیلم های او از درام های جنایی 
 Memories of( »واقع گرایانه ی حیرت انگیز مانند »خاطرات قتل
Murder(، »مــادر« )Mother( تا تریلرهای اکشــن فانتزی مانند 
»میزبــان« )The Host( و »اوکجا«، نقطه ی شــروع خوبی برای 
بونگ هســتند. این ویژگی »برف شکن بونگ« در ســال ٢۰۱۳ بود که او را در جهان غرب مشهورتر کرد )به دلیل 
بازیگران محبوبی مانند کریس ایوانز، تیلدا ســوئینتون و اد هریس(، اما وقتی او به ســاخت فیلم انگل با بازیگران 
تماما کره ای بازگشت، توانایی این کارگردان بیشتر به چشم آمد. هر دو ی این فیلم ها و همچنین بونگ یک موضوع 
مشترک دارند که برای فیلم سازان قابل توجه شده است؛ روایت مردم برای. دنیای فیلم های بونگ، پر از شورش فقرا 
علیه ثروتمندان، شهرنشینان علیه روستایی ها و دختران جوان ساده که دچار فساد می شوند است. بونگ جون هو 
متولد سپتامبر ۱۹۶۹ در کره جنوبی فیلمنامه نویس و کارگردان است. دو فیلم او یکی میزبان )The Host( محصول 
٢۰۰۶ و دیگری برف شکن )snowpiercer( محصول ٢۰۱۳ هر دو موفق شدند تبدیل به پرفروش ترین فیلم های تاریخ 
سینمای کره جنوبی شوند. سال ٢۰۱۷ در سایت متاکریتیک بونگ جون هو رتبه سیزدهم را میان ٢۵ کارگردانی 
آورد که جزو بهترین کارگردانان قرن بیست و یکم از سوی منتقدان معرفی شدند. فیلم های او با موضوعات عجیب 
غیرمترقبه، طنز ســیاه و تغییر ناگهانی حال و هوا دست و پنجه نرم می کنند.او در خانواده ای روشنفکر بزرگ شد. 
پدربزرگش نویسنده ای برجسته بود و پدرش طراح گرافیک. برادرش استاد ادبیات انگلیسی و خودش هم از دوران 
راهنمایی عاشق سینما شد و تصمیم گرفت که فیلمساز شود. به آکادمی هنر فیلمسازی کره جنوبی رفت و از آنجا 
فارغ التحصیل شد و بعد از ساخت چند فیلم ۱۶ میلی متری دانشجویی فیلمسازی را به صورت حرفه ای شروع کرد.

فرهنگ

»ششــمین هفته معماری اسپانیا« از پنجشنبه 
٢۳ آذر در خانــه هنرمندان ایران برگزار خواهد 
شد؛ به همین سبب ۴۶ عکس  از آثار دو معمار 
اسپانیایی نمایش گذاشته خواهد شد.به گزارش 
ایسنا، ششــمین »هفته معماری اســپانیا« با 
هماهنگی بخش فرهنگی سفارت این کشور در 
ایران برگزار خواهد شد؛ »هفته معماری اسپانیا« 
عصر پنجشنبه )٢۳ آذر ۱۴۰٢( ساعت ۱۵:۳۰ 
در سالن استاد جلیل شهناز افتتاح خواهد شد. 
سانتیاگو پورراس، اوریول پونس و فرهاد آزرمی، 
ســخنرانان افتتاحیه ششــمین هفته معماری 
اسپانیا هستند؛ همچنین آنخل لوسادا فرناندس، 
سفیر اســپانیا مهمان ویژه افتتاحیه این برنامه 
خواهد بود.در هفته معماری اسپانیا، ۴۶ عکس  
از آثار دو معمار برجسته اسپانیایی که پروژه های 
متعــددی در نقاط مختلف دنیا اجــرا کرده اند 
در گالری تابســتان به نمایش گذاشته می شود.

بر اســاس آنچه که خانه هنرمندان ایران اعلام 
کرده است، شنبه و یکشنبه )٢۵ و ٢۶ آذر( خانه 
هنرمندان تعطیل است و علاقه مندان می توانند برای بازدید از نمایشگاه آثار ششمین هفته معماری اسپانیا، تا ۳۰ 

آذر ۱۴۰٢ به گالری تابستان این مجموعه مراجعه کنند.

معماری اسپانیا در بخشی از خاک ایران
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